
Nagy-Küküllő
„ Nyelvében él a nemzet.” - Gróf Széchenyi István

XVII. ÉVFOLYAM
4. SZÁM
2023. ÁPRILIS
MEGJELENIK
HAVONTA

KÖZÉLETI ÉS KULTURÁLIS HAVILAP – INGYENES, MERT MEGFIZETHETETLEN

A lap megjelenését 
támogatja:

C.I.Bratianu út 32 szám
Millennium-Ház

551003 Medgyes
Szeben megye

www.medgyes.ro

2. oldal

RMDSZ hírek

3. oldal
Üzenet a 

toronygömbben

4. oldal 

Környezetvédelmi 
támogatások

5. oldal 
Termelő-fogyasztók 

adómentessége

6. oldal 

Több pénzből 
fejlesztjük Erdélyt

7. oldal 

Jövedelemadó 3,5%-a

8. oldal 
20. Vándorcsizma 
néptáncfesztivál

  A Vándorcsizma Néptáncfesztivál 
idén már 20. alkalommal várja a látoga-
tókat június 10-én Medgyesen, a Greweln 
Parkban. Az esemény 13 órakor a Millen-
nium Háztól induló hagyományos felvonu-
lással kezdődik, majd 14 órától a fesztivál 
helyszíne a Greweln Park lesz. A fellépő 
művészek számos magyarországi és 
erdélyi megyéből érkeznek, így a néptánc 
mellett egy hagyományos gulyásfőző 
verseny is része a fesztiválnak, amelyre 
hamarosan lehetőség lesz jelentkezni. A 
versenyre benevezett csapatok elkészí-
tett gulyását a fesztivál ideje alatt kóstol-
hatják meg az érdeklődők.

  A fesztivál számos programot kínál 
a látogatóknak, különösen a gyerekek 
számára. Lesz hagyományos kézműves 
vásár, zsíros kenyér kóstoló, pogácsa, 
kürtőskalács, lángos és még sok más 
finomság. Az este előtt pedig két koncert 
kerül megrendezésre. Az esemény 
szervezői közé tartozik a Medgyesi MADISZ, 

a Szeben megyei RMDSZ, a Szeben megyei EMKE, valamint a Gyöngyvirág néptánc-csoport.

 Ha szeretnél egy hagyományos és izgalmas rendezvényen részt venni, ne hagyd ki az XX. 
Vándorcsizma Néptáncfesztivált Medgyesen, június 10-én, a Greweln Parkban!

 Jelentősen jobban sikerült megtartani arányunkat a magyar 
oktatásban az elmúlt tíz évben Erdélyben, mint amennyire a 
lakosság körében apadt a magyarok aránya – derül ki az Iskola 
Alapítvány megrendelésére a SoDiSo Research kutatócég által 
készített oktatási elemzésből.

 A népszámlálás előzetes adatai alapján az összlakosság 
száma csupán 4%-kal apadt Erdélyben, a magyar lakosság 
száma azonban sokkal erőteljesebben, 14%-kal csökkent. Ehhez 
képest a teljes diákpopuláció 10%-kal, a magyarul tanulók 
száma pedig csak kissé hangsúlyosabban, 12%-kal csökkent. 

Ugyanakkor ez azt is jelenti, hogy a magyar közoktatás súlya viszonylag stabil maradt: 2011 és 
2021 között Erdély 15 megyéjében a magyar nyelven tanulók aránya 16,3%-ról 15,6%-ra csökkent, 
miközben a régióban a magyarok aránya az össznépességen belül 19,8%-ról 18,0%-ra apadt.

folytatás az 5. oldalon

XX. Vándorcsizma 
néptáncfesztivál

A lemorzsolódás ellenére is jól teljesít a 
magyar nyelvű oktatás
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Hatékonyabbá válik a közlekedés ellenőrzés az 
e-SIGUR rendszer bevezetésével

 A parlament döntéshozó fórumként szavazta meg a 
közúti közlekedés ellenőrzésének hatékonyabbá tételére 
kidolgozott e-SIGUR rendszer bevezetését.
 Benedek Zakariás, az RMDSZ képviselőházi frakcióveze-
tő-helyettese, a szállításügyi szakbizottság titkára elmondta, 
a kormány által kidolgozott, és a parlamentben elfogadott 
jogszabály elsődleges célja az, hogy legalább 50 százalékkal 
csökkentse a közúti balesetek által okozott halálesetek számát.
 „Az e-SIGUR rendszer egy PNRR-s vállalás eredménye-
ként született meg, amely automatikusan jelezné a közlekedési 
szabálysértéseket, továbbá azokat a járműveket is, amelyek 
lefoglalás alatt vannak, vagy körözött, illetve bírósági eljárá-
sokban bizonyítékként felhasználhatóak” – fogalmazott az 
RMDSZ szállításügyi szakpolitikusa.
 Az elfogadott jogszabály értelmében az e-SIGUR 
rendszer segítségével szankcionálnák a kihágásokat elköve-
tőket, amelyek bizonylatát elektronikus formában állítanák 
ki. Továbbá a rendszerhez tartozó kamerákat a forgalomban 
is jelezni fogják, szorgalmazva a közlekedési szabálysértések 
visszaszorítását.

- a Maszol.ro portálról

Az utóbbi évek kisebbségvédelmi 
szempontból legátfogóbb jelentését 
mutatta be Vincze Loránt az Európai 

Parlamentben

 A Kisebbségvédelmi Keretegyezményt és a Regionális 
vagy Kisebbségi Nyelvek Európai Chartáját be kell építeni az 
uniós jogrendbe – áll abban a jelentésben, amelyet hétfőn, 
április 17-én mutatott be Vincze Loránt az Európai Parlament 
(EP) plenáris ülésén. Az RMDSZ EP-képviselője kérésére az 
Európai Parlament első alkalommal készített átfogó jelentést 
az Európai Unió és az Európa Tanács (ET) közötti együttműkö-
désről.

 A jelentés kiemeli: az ET által kidolgozott és nyomon 
követett kisebbségvédelmi jogi eszközök jelenleg is a világ 
legátfogóbb, jogilag kötelező erejű eszközei. Emlékeztet arra, 
hogy az EU a kisebbségek védelme tekintetében meghatá-
rozott csatlakozási feltételek között fontos elemként tartja 
számon a nemzeti kisebbségek védelméről szóló keretegyez-
mény végrehajtását, de ez nem elégséges: az Európai Uniónak 

a jogállamiság és az alapvető jogok EU-n belüli nyomon követé-
sének részévé kell tennie a kisebbségek védelmét – azaz nem 
csak a csatlakozás előtt, de az után is követni kell az abban 
foglaltak betartását.

 „Szükség van az Európai Unió és az Európa Tanács közötti 
szorosabb együttműködésre, erre mindkét fél részéről megvan 
a nyitottság és az igény. Megalakulásukkor a két páneurópai 
intézmény céljai teljesen különbözőek voltak, de ez az idők során 
megváltozott, az intézmények átalakultak és ma kiegészítik és 
erősítik egymást, hiszen mindkettő az emberi méltóság, az egyen-
lőség és az emberi jogok tiszteletben tartásának közös értékein 
alapul. Számomra fontos, hogy a kisebbségek kultúrájának és 
nyelvének védelme közös érték legyen, amelyet intézkedésekkel 
védenek, mandátumom teljes ideje alatt ezen dolgoztam. A 
jelentés megszavazásával jelentős lépést teszünk ennek elérése 
érdekében” – nyilatkozta Vincze Loránt.

A jelentésben az EP ismételten felhívja az EU-t, hogy csatla-
kozzon a Kisebbségi Keretegyezményhez és a Regionális vagy 
Kisebbségi Nyelvek Európai Chartájához, valamint szorosabb 
jogi kapcsolatokat szorgalmaz az EU és az ET között a kisebb-
ségi jogok területén. A javaslat szerint az EU hitelességét 
a csatlakozási folyamatban erősíti, ha a jogállamiság és az 
alapvető jogok Unión belüli nyomon követésének részévé teszi 
a nemzeti kisebbségek védelméről szóló keretegyezmény 
normáit. Ugyanakkor kéri a két intézmény között megszilárdult 
stratégiai partnerség formalizálását, a 2007-es együttműkö-
dési egyezmény felülvizsgálatát és parlamentközi küldöttség 
létrehozását az EP és az ET parlamenti közgyűlése között.

A jelentés szerint az együttműködés célja kell legyen, hogy az 
EU átvegye a Velencei Bizottság szakértői véleményeit, hogy 
mihamarabb lezáruljon az EU az Emberi Jogok Európai Bíró-
ságához való csatlakozási folyamata, valamint, hogy az EU a 
lehető legszélesebb körben igazodjon az ET egyezményi rend-
szeréhez.

Az EU és az ET együttműködéséről szóló jelentést az Európai 
Parlament Alkotmányügyi Bizottsága (AFCO) február 28-i 
ülésén elsöprő többséggel, ellenszavazat nélkül fogadta el. Az 
EP plenárisa kedden szavaz a jelentésről.

Az EU és az ET közötti intézményi kapcsolat több mint 65 évre 
tekint vissza, és jelentős fejlődésen ment keresztül a 2007. 
évi együttműködési megállapodás aláírása és a Lisszaboni 
Szerződés 2009-es hatálybalépése óta.

www.rmdsz.ro

RMDSZ
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 Az utókornak címzett üzenetet helyezett el a megújuló 
torony gömbjébe a maroknyi küküllőalmási gyülekezet. 
A Maros megye határától légvonalban alig három kilomé-
terre fekvő településen 217 magyar reformátust tartanak 
számon.
 Február utolsó napjaiban kezdődött Küküllőalmás 15. 
századi református temploma toronysisakjának a felújítása. 
A nagyon régi faszerkezet a vártnál rosszabb állapotban volt, 
emiatt jelentős részét újjá kellett építeni. Műemlék lévén a 
jobb állapotban lévő darabokat kötelező módon meg kellett 

hagyni, ellenben a gyenge, korhadt részeket ki kellett cserélni. 
A toronysisakon található díszelemet a mesterek eltávolították, 
így ezután már csak emlék marad a gyülekezet életében. Sőt a 
teljes pléhszerkezetet leszedték, az új szarvazatra és deszkára 
majd rézlapok fognak kerülni. „Időkapszulát nem találtunk a 
toronygömbben, de a régi mintájára, ügyes kezek rézpléhből 
újat készítettek és abba a jövő nemzedéke számára üzenetet 
helyeztünk el, amit akár száz év múlva olvashatja majd az 
utókor” – számolt be a nem mindennapi eseményről Hajdú-
Nagy István. A lelkipásztor sorolta, mi került az új gömbbe: a 
2022-es lelkészi jelentés, a tavalyi számadás, a Brassói Lapok és 
a Nagy-Küküllő legutóbbi száma, a tervező és kivitelező csapat 
névsora, a projekt elkészítésének támogatója, a jelenlegi 
háborús időszak rövid leírása, a presbiterek, illetve a gyüle-
kezet teljes névsora, ugyanakkor a 90 esztendőn fölötti hívek 
lajstroma. Nem maradhattak el a modernnek számító digitális 
eszköz, a kis adathordozó számos fényképpel és a teljes felújí-
tási tervvel, valamint néhány bankó és pénzérme.
 Amint Hajdú-Nagy István lelki-
pásztor elmondta, a több száz éves 
templom felújítási terve viszonylag 
hamar elkészült, az engedélyez-
tetése azonban eléggé hosszas 
folyamatnak bizonyult. A projekt-
terv magába foglalja a teljes külső 
és belső felújítást. Több mint két 
év csend után, amikor csak nagyon 
ritkán szólaltak a harangok, sikerült 
megoldani a villamosításukat. 
Lassan egy éve annak, hogy ismét 
hirdetnek az örömöt és a bánatot, 
no meg a déli 12 órát és azzal együtt a kereszténység 1456-os 
nándorfehérvári diadalát. A restaurálási munkálatok bizonyos 
részét a magyar kormány, illetve a bukaresti vallásügyi állam-
titkárság támogatta. „Reménységünk van afelől, hogy a temp-
lomfelújítás folytatódhat. Igyekszünk a pályázati lehetősé-
geket kihasználni, és természetesen adományokat is szere-
tettel fogadunk. Amint elszámolnak egyik pályázattal, nyújtják 
is be a következőt. Közben a gyülekezet is mindegyre adakozik, 
de egymagában nem tudja előteremteni a tetemes összeget” 
– mondta el Hajdú-Nagy István. Aki azt is elmondta: a kükül-
lőalmásiak sajnálatos módon lekésték a budapesti kormány 
nagy templomfelújítási projektjét, hiszen semmiféle tulajdon-
jogi okirattal nem rendelkeztek. Időben tellett, amikor sikerült 
megszerezni az eredeti, magyar telekkönyvi kivonatot.

 „A küküllőalmási reformátusok a dél-erdélyi szórványban 
élő, egyházukat szerető magyar közösséget alkotnak. A 217 lelkes 
Szeben megyei falu gyülekezete élni akar, dolgozni szeretne. 
Mindent megteszünk azért, hogy a gyülekezet lelkileg is épüljön, 
de az utóbbi esztendőkben különböző okok miatt sok mindent 
nagyon sürgősen pótolni kellett és kell, mielőtt még késő lenne” – 
jellemezte gyülekezetét a fiatal lelkipásztor. Az Erzsébetváros 
és Medgyes között fekvő település magyarsága minden évben 
megszervezi a vakációs bibliahét tábort, a gyülekezeti magyar 
nap, az őszi hagyományőrző szüreti bált. A vallás- és fakultatív 
magyar órák mellett nem maradnak el a gyülekezeti kirándu-
lások és nőszövetségi események.

Szucher Ervin

Üzenet a küküllőalmási templom 
toronygömbjében
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A környezetvédelmi támogatásokkal 

az RMDSZ élhetőbbé teszi a 
településeket

 Országos konzultációt indított az RMDSZ, amelyben a 
romániai magyarokat a Szövetség kormányzati munkájáról 
kérdezik, és felmérik a lakosság gondjait. A környezetvédelmi 
minisztérium élén olyan intézkedéseket foganatosított az 
RMDSZ, amely hosszútávon rendezi és biztos alapokra helyezi 
a fenntartható erdőgazdálkodást, az ember-medve konflik-
tusmentes együttélését, az energiahatékonyság növelését, 
vízgazdálkodást és a hulladékgazdálkodást. Mindezekre nem 
csak alkalmazható jogszabályok születtek, de több milliárd 
eurós támogatási programok is indultak a lakosság és az önkor-
mányzatok számára. Tánczos Barna tárcavezető szerint azért 
is fontos a konzultáció, mert leméri, hogy az általa vezetett 
minisztérium intézkedéscsomagjai hogyan hatnak az önkor-
mányzatok működésére és a közösség életére. INTERJÚ

Az elmúlt két évben a válságok miatt a lakosságnak számos 
területen volt szüksége támogatásra. A kihívások sorában 
a környezetvédelem tagadhatatlanul hátrább került. A 
minisztérium hogyan támogatta a lakosságot?

Több mint két éve dolgozunk azon a környezetvédelmi minisz-
tériumban, hogy a környezetvédelem ne csak korlátozásokat, 
hanem finanszírozást is jelentsen az állampolgároknak. Legyen 
szó zöldítésről, energiahatékonyságról, vagy hulladékgazdálko-
dásról, vagy erdőtelepítésről. A statisztikák minket igazolnak, 
ezek az eredmények elvitathatatlanok az RMDSZ-től. Két év 
alatt elértük például azt, hogy kétszeresére növeljük a forga-
lomból kivont régi, környezetszennyező autók számát. Tavaly 
már több mint 100 ezerrel csökkent a számuk, idén a helyi 
roncsautó program által újabb 100 ezerrel fog. Így tisztább lesz 
a környezetünk, a belélegzett levegő és több tízezer erdélyi 
lakost is segítettünk új, kevésbé szennyező vagy elektromos 
autók vásárlásában. Továbbá 40 ezer családnak nyújtottunk 
támogatást napelemek felszerelésére a Zöld Ház program 
keretében. Idei célunk merészebb: 140 ezer család támogatása 
a cél, ehhez rendeltünk költségvetést. Az önkormányzatokon 
keresztül közvetlenül is segítettük a lakosságot, új, hatékony 
közvilágítási rendszerek, töltőállomások, kerékpárutak épültek, 
energiahatékonyabbá tettük a középületeket.

Mandátuma átvételekor jelentős problémát okozott 
Székelyföldön az elszaporodott medveállomány, a kudarcos 
vadgazdálkodás. Mit sikerült elérni ezen a területen?

Az RMDSZ kormányzati szerepvállalásának egyik prioritása 
az ember-medve együttélésének megnyugtató módon való 
rendezése. Az elmúlt két évben „tüzet oltottunk”, rendkívüli 
esetekre kerestünk rendkívüli megoldásokat, annak érdekében, 
hogy megvédjük az emberi életet és a javakat. Egy olyan intéz-
kedéscsomagot vezettünk be, amely biztosítja az emberi élet 
és a javak védelmét, a gyors beavatkozás lehetőségét és ezzel 
egyidejűleg azon dolgoztunk, hogy hosszútávon is kiszámítha-
tóvá és fenntarthatóvá tegyük a vadgazdálkodást.  Mára elké-
szült az a tanulmány, amely 8 év óta először valós képet ad a 
medvepopuláció méretéről – egyértelműen kimutatva a popu-
láció növekedését. Ez biztosítja a tudományos alapot arra, hogy 
a 2016 előtti időszakhoz hasonló aktív intézkedéseket hozzunk 
a medvepopuláció kezelésére, a veszélyeztetett területekre 
koncentráló megelőzési és beavatkozási kvótákkal. Ugyanakkor 
továbbra is érvényben marad az azonnali beavatkozást lehetővé 
tevő jogszabály, ugyanakkor a védelmet szolgáló villanypász-
torok beszerzésére is támogatási programot indítunk.

A következő években az uniós helyreállítási csomagból 
Románia környezetvédelemre jelentős összegeket kap. 
Milyen beruházásokra számíthatnak a helyi közösségeink?

Az RMDSZ kormányzati munkájának köszönhetően 2026-ig 
Románia a helyreállítási tervből 3,9 milliárd eurót fordíthat 
vízgazdálkodásra, hulladékgazdálkodásra, valamint az erdők 
és biológiai sokféleség védelmére. Ennek az összegnek a nagy 
része a helyi önkormányzatokhoz vagy közvetlenül a lakos-
sághoz jut, településeinket, szülőföldünket fogja tisztábbá, 
élhetőbbé tenni. A mi munkánknak köszönhető, hogy Románi-
ában először a 2 ezer lakos alatti kistelepülések is támogatást 
kapnak szennyvízkezelésre. De ugyanígy az állattartó gazdák 
számára is sikerült támogatási alapot elkülönítenünk, trágyake-
zelő platformok megépítésére. A hulladékgazdálkodás terén 
már az építkezés előtt állunk: 600 olyan hulladékudvart adunk 
át, ahova a lakosság a nagy méretű hulladékokat viheti, 167 
városban épülhetnek a szelektív gyűjtésre alkalmas legkorsze-
rűbb digitális hulladékszigetek. Ezek jó része Erdélyben valósul 
meg. 

Az RMDSZ konzultációt tart. Az elmúlt két év kormányzati 
munkájáról és a következő időszak prioritásairól kéri ki az 
emberek véleményét. Miért fontos ez? 

Az RMDSZ kormányzati munkája az erdélyi magyarok elvárá-
sainak a tükörképe kell legyen: ezért dolgozunk Bukarestben, 
hogy közösségeink valós igényeire keressünk és adjunk konkrét, 
megoldásokat. Ezért nagyon fontos, hogy most félidőben 
hangsúlyosabban kérjük ki a közösség véleményét. Mutassanak 
fordított tükröt munkánkról. Számomra az elmúlt két évben a 
legnagyobb kihívás az volt, hogy a különböző krízishelyzetek, a 
Covid-váláság és az energiaválság mindennapi problémái köze-
pette is rá tudjuk irányítani a lakosság figyelmét arra, hogy a 
környezet védelmére minden körülmények között figyelni kell, 
a kihívásokra adott válaszok nem kerülhetik meg a vízminőség, 
az erdők állapotának, a levegő tisztaságának, vagy a hulladék-
gazdálkodásnak a mindig égető kérdését. A környezetvédelmi 
problémák ugyanis hosszútávon meghatározzák az életünket. 
Ezért is fontos visszajelzést kapni arról, hogy azok a támoga-
tási programok, amelyeket elindítottunk és azok az üzenetek, 
amelyeket megfogalmaztunk a gyakorlatban hogyan segítik 
ezt a folyamatot. Arra bíztatok tehát mindenkit, hogy mondja el 
véleményét akár a kormanyzas.rmdsz.ro oldalon akár a szemé-
lyes találkozókon. 

D.K.
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A termelő-fogyasztók mentesülnek a plusz 

adó befizetése alól

A villamosenergia-hálózatra csatlakozott termelő-fogyasztók 
(prosumerek) által termelt energia adókötelezettségét törölte 
a szenátus egy ma megszavazott törvénytervezettel. „Az RMDSZ 
prioritásként kezeli azokat az intézkedéseket, amelyekkel meg 
tudjuk védeni az embereket és a gazdaságot az energiaárak 
emelkedésétől. A fenntarthatóság érdekébén olyan lépéseket 
teszünk, amelyek hozzájárulnak a gazdasági helyzet stabilizá-
lásához, felhasználva a megújuló energiaforrásokat” – hangsú-
lyozta Turos Lóránd, az RMDSZ szenátusi frakcióvezetője.

„A szenátusi munkálatok során korrigáltuk azt a téves megközelí-
tést miszerint a termelő-fogyasztók által megtermelt, napenergi-
ából származó villamosáramot adózni kell. Az elmúlt két eszten-
dőben számos olyan intézkedést tudtunk eszközölni, amelyek a 
választópolgárok érdekeit szolgálták, és az energiakrízis szem-
pontjából biztonságba helyezték Romániát. Ugyanakkor megha-
tároztuk a termelő-fogyasztók státuszát, amely hozzájárult 
ahhoz, hogy míg 2021-ben alig 1000 háztartásban használtak 
napelemeket villamos áram termelésére, ez a szám 2023-ban 30 
ezerre emelkedik. Továbbá lecsökkentettük 19 százalékról ötre 
az új, zöld technológiákat használó berendezések (napelemek, 
hőszivattyúk stb.) áfáját. Az energiaválság közepette a megújuló 
energiaforrások a fenntarthatóságot jelenthetik, ösztözni kell 
a fejlődésüket, meg kell találni azt az utat, hogy miként lehet 
átállni tudatosan a fosszilis energiahordozókról a megújuló ener-
giaforrásokra, de nem ezek megadózása, hanem az eljárások 
egyszerűsítése révén” – mutatott rá Antal Lóránt, a szenátus 
Energiaügyi, Energetikai Ifrastruktúra és Ásványi Erőforrások 
Bizottságának elnöke.

Ennek értelmében a központi közigazgatási hatóságok és az 
Országos Energiaszabályozó Hatóság (ANRE) nem róhat ki 
adókat a megújuló energiát használó termelő-fogyasztókra, 
a saját használatra megújuló forrásokból származó villamos 
energiára vonatkozóan. Továbbá hatályon kívül helyeztük 
azokat a rendelkezéseket is, amelyek, a megtermelt, de el nem 
fogyasztott és a hálózatba kerülő zöldenergia után felszámít-
ható díjakra vonatkoztak.

A jogszabálytervezet esetében a végső döntést a képviselőház 
hozza meg.

www.rmdsz.ro

folytatás az első oldalról

 Az elemzés készítői kiemelik, hogy 2014 és 2018 között 
egy fontos trendforduló következett be: a magyar tannyelven 
tanulók aránya meghaladta a magyar nemzetiségű diákok 
arányát. Ez a különös változás annak ellenére ment végbe, 
hogy továbbra is azt feltételezhetjük, hogy a magyar etnikumú 
gyerekek egy jelentős része – szakértői becslés szerint mintegy 
10%-a – román nyelven tanul. A pozitív trend mögött az elemzés 
szerint egyfelől az állhat, hogy a magyar oktatásban egyre 
többen vannak a nem magyar etnikumú gyerekek. Ezeknek 
nagy része magyar anyanyelvű roma (a magyarul tanulók 
mintegy 11-12%-a), illetve 4-5%-ra tehető a jelentős román 
kötődéssel rendelkezők aránya (alapvetően a román-magyar 
vegyes családból származók). Másfelől ez azt is jelenti, hogy a 
magyar nyelvű oktatási alrendszer jól teljesít, sikerült a magyar 
gyerekek egyre nagyobb hányadát az anyanyelvű oktatásba 
integrálni az elmúlt évtizedben. Az elemzés szerint ez legin-
kább annak tudható be, hogy az erdélyi magyarság földrajzilag 
tömbösödik, azaz a magyar gyerekek egyre nagyobb része a 
magyar tömbterületeken koncentrálódik.

 Az idei tanévben a mintegy 115 ezer magyar tago-
zatos diák 803 elemi, 504 általános, 121 líceumi iskolában 
és 63 szakiskolában tanul – derül ki az elemzésből. A magyar 
oktatási intézményrendszer sok, többnyire apró szerkezetvál-
táson ment keresztül 2017 és 2022 között: összességében 70 
oktatási helyszín (iskola) szűnt meg, illetve 21 új alakult. Tele-
pülésszinten ez azt jelenti, hogy 49 településen számolódott 
fel teljesen a magyar oktatás, illetve két településen sikerült 
beindítani azt. A jelenség okai sokrétűek: a megszűnt magyar 
oktatási helyszínek többsége falusi kisiskola (45), illetve 4 szór-
ványvárosban számolódott fel az anyanyelvű képzés az elmúlt 
öt évben. Megyék szerint a legtöbb, magyar oktatás nélkül 
maradt település Marosban (9 település), Hargitában (8), 
Kolozsban (7), Szilágyban (7), Besztercében (4) és Kovásznában 
(4) volt.

 Az iskolai lemorzsolódásra vonatkozó modellszámításból 
kiderül, hogy 100 elemi iskolát elkezdő magyar tagozatos tanu-
lóból mindössze 35-nek sikerül érettségi oklevelet szereznie. 
Az elemi évfolyamokon belül 4%-os, az általános évfolyamokon 
belül már egy hangsúlyosabb, 11%-os lemorzsolódás rajzolódik 
ki a becslésekből. Szintén jelentős mértékű a lemorzsolódás 
az általános iskola és a középfokú oktatás között, ebben már 
a tannyelvváltás is jelentős szerepet játszik. Az elemi iskolát 
elkezdők körülbelül 17%-a jut el szakiskolai végzős osztályba, 
illetve mintegy fele, 50%-a a líceum XII. évfolyamába. Ez 
utóbbiak hozzávetőleg 70%-a szerez érettségi oklevelet, ami a 
kiinduló diákpopuláció 35%-át jelenti. 

 A nagyfokú lemorzsolódás a teljes romániai oktatási rend-
szerre is jellemző, itt a nappali tagozaton járó tanulók 48%-a jut 
el a sikeres érettségiig. A magyar oktatáson belül a nagyobb 
arányú lemorzsolódás alapvetően az általános iskolai szinten 
megfigyelhető hangsúlyosabb iskolaelhagyásnak, illetve a 
tannyelvváltásnak köszönhető. Valamelyest hozzájárulhatnak 
a lemorzsolódáshoz a magyar nyelven tanulók kissé gyengébb 
vizsgaeredményei is. A képességvizsgán az elmúlt három év 
átlagát tekintve a teljes romániai, nyolcadik osztályt elkezdő 
diákok mintegy 67%-ának, a magyarul tanulók pedig 63%-ának 
sikerült az ötös átlagot elérnie. Az érettségi esetében már 
kisebb az eltérés: országos szinten a diplomát szerzők aránya 
körülbelül 72%-os, a magyarul tanulók esetében pedig 70%-os, 
az adott évben nappali tagozaton XII. osztályt elkezdőkhöz 
viszonyítva.
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Konzultációt indított az RMDSZ a kormányzati munkáról. 
Miért fontos, hogy a magyar emberek elmondják a vélemé-
nyüket a fórumokon, vagy kitöltsék a kérdőívet a kormany.
rmdsz.ro oldalon?

Én sokat járok Erdély és az ország minden sarkában. Találkozom 
a helyi közösségekkel, azok vezetőivel, mert a legtöbbször 
azokból a gondokból, tervekből, amiket elmondanak nekem, 
tervezem meg a következő hetek, hónapok teendőit. Ők tudják 
a legjobban, mire van szükség, mi a minisztériumban pedig 
azon dolgozunk, hogy ezeket megoldjuk. Ez a feladatunk. Van 
egy zöld füzetem, abba gyűjtöm az ötleteket. Ez a konzultáció 
is egy ilyen füzet, ahova az ötleteket, véleményeket gyűjtjük, 
hogy aztán megvalósítsuk azokat.

Az Ön neve összefonódik a bölcsődeépítéssel. Miért éppen 
bölcsődeépítés? Miért volt ez fontos az RMDSZ-nek?

A legtöbb nagyvárosban, a városok melletti településeken, 
de a községekben is gyakori gondot jelent a bölcsődei helyek 
hiánya. Romániában jelenleg kevesebb mint 400 állami 
bölcsőde van, ahol a gyerekek kevesebb mint 4 százalékának 
tudnak helyet biztosítani. Az RMDSZ által vezetett fejlesz-
tési minisztériumnak van eszköze ezen változtatni, ezért neki 

is láttunk bölcsődéket építeni. A több mint 200 ilyen intéz-
ményből egyet már felavattunk, a napokban pedig Kézdivásár-
helyen helyeztem el egy új alapkövet. Emellett azt is megol-
dottuk, hogy az önkormányzatok helyett ezentúl a kormány 
fizesse a bölcsődék működtetését a tanügyminisztériumon 
keresztül.
 
Nemcsak a városok fejlesztésére, hanem a községek, falvak 
felzárkóztatására is nagy hangsúlyt fektet az RMDSZ. 
Milyen eredményekről számolhat be?

Egyeseket nehéz volt két évvel ezelőtt meggyőzni arról, hogy 
a csapvíz nem luxus. Azóta ők már nincsenek a kormányban, 
mi viszont maradtunk dolgozni a közösségünkért. Az RMDSZ 
nem fogja hagyni elnéptelenedni a falvainkat, községeinket, 
mi élettel akarjuk megtölteni azokat! Ezért építünk víz-, gáz-, 
szennyvízhálózatot, korszerűsítünk utakat és hidakat. Ma a 
települések közel 30%-ában nem folyik víz a csapon, a tele-
pülések kétharmadában nincs bevezetve a gáz, a megyei utak 
több mint felét korszerűsíteni kell. Ezen a helyzeten fogunk mi 
javítani, így segítjük a vidéken élő családokat.

Persze nem állunk meg itt: a közművesítés mellett vidéki 
iskolákat, templomokat, művelődési házakat újítunk fel, és 
tanuszodákat, sportpályákat, sportcsarnokokat építünk.
 
Önök többször is hangsúlyozták, hogy amíg az RMDSZ 
vezeti a fejlesztési minisztériumot, a nagy infrastrukturális 
fejlesztésekre szánt összegeket nem hagyják megvágni. 
Mit jelent ez?

A háborús válság ellenére a nagy áttörés évtizede van a fejlesz-
tésekben, és nekünk most az a feladatunk, hogy új lendülettel, 
több pénzből fejlesszük Erdély, hogy a rendelkezésünkre álló 
pénzekkel a lehető legtöbbet hozzuk ki. Az RMDSZ ki fog 
tartani amellett, hogy a nagyberuházások folytatódjanak, és 
emellett az olyan apró közmunkákat is elvégzi, mint például 
az utak, vagy bicikliutak korszerűsítése és építése. Minden 
pályázást lezártunk, több, mint 6.000 szerződést írtunk már 
alá, minden uniós pénzt leszerződtünk, minden határidővel 
napirenden vagyunk. Így nem maradt, ahonnan levágni a finan-
szírozás keretösszegéből. Sőt, azt is elértük, hogy a kormány 
még 30%-ot „saját zsebből” hozzátegyen az uniós finanszíro-
záshoz, így folytatjuk a finanszírozási szerződések aláírását, 
és ha egy-egy beruházás végül nem valósul meg, akkor sem 
fogunk pénzt visszaadni az uniónak. Minden rendelkezésünkre 
álló pénzt a magyar közösség javára költünk el.

www.rmdsz.ro

A nagy áttörés évtizedében új lendülettel, több 
pénzből fejlesztjük Erdélyt
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Ajánld fel jövedelemadód 3,5%-át!

 A jelenlegi válságos időkben MOST van szükség közös-
ségünk összefogására, azért, hogy együttesen támogassuk a 
Báthory István Általános Iskolát. Ezt mindannyian úgy tehetjük 
meg, hogy a 2022-es évi adónk 3,5%-át az iskola alapítványának 
adományozzuk.
  
 A nyomtatható formanyomtatvány, valamint az online 
kitöltéshez vezető link a www.medgyes.ro oldalon található. 
Mindkét esetben kérjük az űrlapot visszajuttatni iskolánkba 
(személyesen vagy elektrónikus úton a sc.bathory@gmail.com 
e-mail címre).

A formanyomtatvány elérhető a www.medgyes.ro honlapon.

 A befizetett adó 3,5%-át vissza lehet kérni az államtól és 
átirányítani egy civil szervezet számára. 
 A Pro Schola Mediensis és a Medgyesi MADISZ is civil 
szervezet, és arra kérünk mindenkit, hogy a 3,5 %-ot a Pro 
Schola Mediensis vagy a Medgyesi MADISZ számára ajánlja fel.  
Felajánlásával támogatja a Báthory István Általános Iskolát, 
oktatási-nevelési programot, ifjúsági és kulturális események 
megszervezését.

 Akik 2022-ban alkalmazottként szereztek jövedelmet, 
a 230-as nyomtatványt kell kitöltsék. A formanyomtatványt 
lementheti saját gépére a www.medgyes.ro honlapról. A 
kitöltött nyomtatványok leadási határideje 2023 május 25. 
Mindenki ahhoz az adóhivatalhoz kell elvigye/elküldje őket, 
ahova lakcíme szerint tartozik vagy személyesen a Millenni-
um-Házba is eljutathatja.

Támogatók - Partnerek
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A lap elektronikus formában is olvasható a www.medgyes.ro honlapon. 
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